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موض�وع »آتش به اختیار« که رهبر حکی�م انقلاب در دیدار 
دانش�جویان مط�رح کردند، هم�ان فعالیت ه�ای جهادی و 
خودجوش�ی است که جریان های مردم نهاد باید انجام دهند. 
»انجمن حامی« یکی از تش�کل هایی است که سال هاست در 
مناطق محروم در جهت توسعه آموزش و فرهنگ کتابخوانی 
کار می کن�د. گلاره جب�اری، مج�ری تلویزیون ام�روز بیش 
از 2 س�ال اس�ت در انجمن حامی فعال اس�ت و فعالیت های 
اجتماع�ی اش ام�روز بیش�تر از کارش در تلویزیون اس�ت. 
گفت وگو درباره فعالیت های اجتماعی داوطلبانه بویژه انجمن 

حامی را با گلاره جباری در زیر بخوانید.
***
 خودتان را مختصرا معرفی کنید.

گلاره جباری هستم. لیسانس خبرنگاری از دانشکده خبر 
دارم و 12 یا 13 س��ال است در حوزه رسانه فعالیت می کنم. 
مج��ری تلویزیون هس��تم و الان در مجل��ه تخصصی حوزه 
ارتباطات کار روابط عمومی را انجام می دهم و در کنار آن به 

فعالیت های اجتماعی مانند انجمن حامی می پردازم.
 می دانید که اصل بحث ما در حوزه اجتماعی است. در درجه 
اول می خواستیم بدانیم انجمن حامی چه جور جایی است، چه 
کارهایی انجام می دهد و شما در آنجا چه کاری انجام می دهید؟

16 سال پیش عده ای از افراد دغدغه مند در حوزه فرهنگی 
و آموزش��ی در کنار هم جمع ش��دند و تصمیم گرفتند این 
انجم��ن را راه ان��دازی کنند و ه��دف اصلی آنه��ا هم ترویج 
بح��ث آموزش و کتابخوان��ی در مناطق محروم کش��ور بود. 
بویژه مناطق مرزنش��ین کشور که بیش از همه محرومند. در 
شرق و غرب کش��ور کار می کنند و بخش بزرگ کار آنها در 
سیستان وبلوچستان است که به لحاظ کلی و به صورت اخص 
به لحاظ آموزش��ی و فرهنگی فقیر هس��تند. این انجمن در 
آنجا حدود 23 مدرس��ه ساخته، 13 کتابخانه تأسیس کرده 
و تعداد خیلی زیادی از کتابخانه ها را تجهیز کرده اس��ت. این 
 انجمن ثبت کشوری ش��ده است اما هیچ وابستگی دولتی و 
سیاسی و ... ندارد و این افراد یک عده افراد دغدغه مند هستند 
که این کار را ش��روع کردند. البته با توجه به نیروهایی که در 
چند س��ال اخیر  به این انجمن اضافه ش��ده اند و با توجه به 
فکری که اعضای این انجمن داش��تند بسیار پیشرفت کردند 
و در این یک س��ال یا یک س��ال و نیم اخیر خیلی کارهای 

بیشتری انجام شده است. 
 شما از کی عضو شدید؟

2 س��ال پی��ش به عنوان مجری دعوت ش��ده ب��ودم که 
همایش ش��ان را اجرا کنم- اجرای نهاد های خیریه  را رایگان 
انجام می دهم- خیلی از کار آنها خوشم آمد و با آن چیزهایی 
که در ذهن من وجود دارد برای یک فعالیت اجتماعی بسیار 
نزدیک است و احساس کردم تمایل بیشتری برای همکاری 
با آنها دارم. خودم به آنها پیشنهاد دادم که می خواهم فعالیت 
بیش��تری در این انجمن داش��ته باش��م. با تعدد جلس��ات و 
برنامه متوجه ش��دم در بخش رس��انه و اجرا با توجه به کار 
تخصصی خودم می توانم به آنها کمک کنم. بعد از آن هم در 
سفرهای شان به عنوان خبرنگار می رفتم و یک نکته ای که در 
سفرها بود این بود که حال و هوای روحی که فرد در سفر پیدا 
می کن��د و دغدغه اجتماعی که دارد بعد رفتن به آن مناطق 
بسیار متفاوت می ش��ود. تا قبل رفتن می گفتم دوست دارم 
به مناطق محروم کمک کنم، دوس��ت دارم در بحث آموزش 
بچه های محروم فعال باش��م ولی وقتی رفتم احساس کردم 
کاری که می کنیم کم است و چرا دیر وارد کار شدم و چقدر 
اوضاع خراب تر از آن چیزی است که ما فکر می کنیم. دیدن 

بچه ها از نزدیک خیلی در احساسات آدم تأثیر می گذارد.
 خیلی ها می گویند فعالیت های اجتماعی ای که برخی انجام 
می دهند مثل دیوار مهربانی، صرفا تخلیه احساسات روانی و 
عاطفی افراد است؛ شما نسبت به این مسأله چه نظری دارید؟

اتفاقاتی که در آنجا رخ می دهد آنقدر پیچیده اس��ت که 
اصلا بحث تخلیه روانی اتفاق نمی افتد. در خیریه هایی که در 
تهران است شاید اینگونه باشد اما کار در مناطق محروم آنقدر 
س��خت و عجیب است که اگر ش��ما برای پز و شهرت آمده 
باشید، قطعا وس��ط کار می برید. کار هر کسی نیست که در 
یک هفت��ه در دمای 40 یا 50 درجه بدون آب، بدون حمام، 
بدون هیچ امکاناتی برود در روس��تاها بگردد و آنجا را تجهیز 
کند. با صحنه هایی روبه رو خواهد شد که برایش دردناک است 
و اینکه ش��ما خودت را در معرض این درد ها قرار دهی قطعا 
موجب خالی کردن هیجان نخواهد شد. بحث انسان دوستی 
آن را نمی ش��ود در نظر نگرفت. با آن دسته انجمن هایی که 
بیش��تر حالت »ش��و« دارد مخالفم. اعضای انجمن حامی با 
حضور من در انجمن مخالف بودند و می گفتند نباید خبرهای 

ما پخش ش��ود و نباید اسمی از ما جایی 
برده ش��ود. ب��رای اینکه م��ا کار خود را 
می کنیم ولی توجیه ش��ان کردیم که اگر 
می خواهید کاری را راحت تر انجام دهید 
برای جذب خیران بیش��تر باید از رسانه 

استفاده کرد. 
ما در ایران خیلی کم فعالیت داوطلبانه 
انجام می دهیم نسبت به بقیه کشورهای 
دنیا و برای من نوعی به شخصه از وقتی 
ک��ه فعالیت اجتماعی انج��ام داده ام، اگر 
بخواهم تأثی��رش روی روح و روانم را در 
نظر بگیرم، واقعا حالم بهتر اس��ت. شما 

وقت��ی کاری را انجام می دهید و عکس العمل آن را روی  آن 
بچه ها می بینید و تشکر آنها را می بینید مگر می شود حال تان 
را بهتر نکند؟ فکر می کنم همه  آدم ها کار داوطلبانه را دوست 
دارن��د. یکی در محیط زیس��ت، یکی در آم��وزش و یکی در 
حوزه کودکان کار... هرکسی در هر زمینه ای دوست دارد کار 
داوطلبانه را انجام دهد. برای اینکه در این کار هیچ پولی برای 
آن دریافت نمی کنی با دل و جان بیش��تری انجام می دهی و 
فقط به خاطر روح و روان خودت انجام می دهی. فکر می کنم 
بحث مذهبی آن هم وجود دارد؛ کمک کردن به دیگران. این 
موضوع حال خودمان را واقعا بهتر می کند. از این جنبه اگر در 

نظر بگیریم بله! آدم ها باید برای خودشان انجام دهند.
 آن چی�زی ک�ه من گفتم بیش�تر معطوف به این اس�ت که 
می گویند وقتی در چارچوب زندگی مدرن قرار می گیرید، در 
آن افراد، فردگرا، منفعت طلب و سودگرا می شوند و بعد شما 
فطرتی دارید که فطرتی عاطفی اس�ت و نیاز همنوع دوستی 

در آن است و اینها هم باید تخلیه شود. مثلا اینکه یک دیوار 
مهربانی درست کنیم، لباسی روی آن بگذاریم و بعد رد شویم 

و بگوییم من دین خود را ادا کرده ام...
اگر ش��و باشد نه، نمی ش��ود ولی اگر کار واقعی باشد چرا 
می توان گفت تخلیه می ش��ود. من در جایگاهی نیس��تم که 
بخواهم بگویم اینها درس��ت اس��ت یا غلط ولی در کاری که 
خودم انجام می دهم این تخلیه روانی را برای من و برای همه 

کسانی که آنجا کار می کنند دارد. 
بعضی کارها ش��و است ولی لب مرز سیستان وبلوچستان 
هیچ نمایشی نمی تواند برای آدم داشته باشد جز اینکه خودت 
بخواهی بروی و واقعا دغدغه ای داشته باشی که تو را بکشاند 
ب��ه آنجا. وقتی برای یکبار می روید، چون آنقدر خس��تگی و 
بی خوابی و بیماری می کشید برای دفعه دوم و سوم نمی روید 

و کار نمی کنید.
 یک نکته ای را ش�ما گفتید که در ای�ران کار داوطلبانه کم 
اس�ت، به نظر می رسد پس از انقلاب همه توقع داشتند همه 
تغییرات را حکومت انجام دهد و همین باعث شد دولت بزرگ 
و بزرگ تر شود و هر چه بزرگ تر شد بروکراتیک تر و لخت تر 

شد و از کارآمدی افتاد.
فعالیت ه��ای داوطلبان��ه به نظ��ر من به فرهن��گ آدم ها 
برمی گردد. ما هنوز نتوانسته ایم فرهنگ مطالعه را بالا ببریم. 
برای افراد فعالیت های داوطلبانه هم همینطور اس��ت یعنی 
برای ش��ان جا نیفتاده که یک بخش از زندگی خود را باید به 
کار داوطلبانه اختصاص دهند؛ اتفاقا به خاطر اینکه حال روحی 
و روانی تان خوب می ش��ود و تخلیه روانی می شوید، در واقع 
یک تایمی اس��ت برای خودت و یک زندگی متفاوت. به نظر 
من مشکل اینجاست. در سال های اخیر مقداری این فرهنگ 
تقویت شده ولی هنوز نسبت به آمار جهانی خیلی کمتر است.
 چرا از بین این همه حوزه سراغ مطالعه و کتابخوانی رفتید؟ 
ما الان گروه های جهادی مختلف از جمله اقتصادی، سازندگی، 

پزشکی... داریم، چرا کتابخوانی؟
من قبل از اینکه وارد حامی ش��وم، همیشه آن چیزی که 
در ذهن��م بود این بود که مث��لا یک روز کار و زندگی خود را 
تعطیل کنم و بروم در روس��تایی که خیلی دور است و معلم 
ندارند به بچه ها درس بدهم. فکر می کردم 
چنی��ن کاری خیلی زیبا می تواند باش��د 
و شاید هرکس��ی راضی نشود این کار را 
بکند. کما اینکه الان هم واقعا روس��تاها 
ب��ا چنین مش��کلاتی مواجه هس��تند و 
احساس می کردم این کار بسیار متفاوت 
اس��ت. بحث آموزش به روح و روان افراد 
نیز بازمی گ��ردد. کتابخوانی، هم اهمیت 
فوق الع��اده ای دارد، هم کمتر مورد توجه 
ق��رار می گی��رد، چون بحثی احساس��ی 
نیست. در کودکان کار و سرطانی خیلی 
بحث احساس��ی اس��ت و مردم بیشتری 
برای کمک اقدام می کنند اما وقتی می خواهید آموزش دهید 
یا مدرسه بسازید خیلی سخت تر می توانید مشارکت آدم ها را 
جذب کنید. مثلا اگر کسی بخواهد 5 هزار تومان کمک کند، 
آن را ب��ه حامی کمک نمی کند، آن را ب��ه یکی از این مراکز 

خیریه ای که نام برده شد کمک می کند. 
مساله آموزش خیلی دغدغه مردم جامعه ما نیست، مگر 
اینکه آنها را به چالش بکش��انیم. برای لوازم التحریر پارس��ال 
وقتی می رفتیم کتابفروشی های مناطق بالای شهر، به مردم 
می گفتیم شما برای فرزندان خود یک دفتر می خرید 17 هزار 
تومان ولی در مناطق محروم بچه هایی هستند که با 25 هزار 
تومان لوازم التحریر یک سال شان تجهیز می شود و واقعا هم، 
چنین هستند. گونه ای از همزادپنداری است که فرزند من هم 
مثل فرزندان دیگران است و من هم می توانستم در آن جایگاه 

باشم، پس حالا که نیستم کمکی بکنم.
 حامی چقدر توانسته این مشکل را حل کند؟

اگ��ر بخواهم به سیستان وبلوچس��تان بپ��ردازم که آنقدر 
در سیستان وبلوچس��تان کار زیاد است که هرچقدر هم کار 
ش��ود باز کم اس��ت. چون غیر از حامی، انجمن و تشکل های 
زیادی هستند که بخصوص همین بخش آموزش را پیگیری 
و روی آن کار می کنند. حامی یکی از کارهای خوبی که انجام 
می دهد از نظر من این اس��ت که مدرس��ه را می سازد ولی به 
امان خدا رها نمی کند. در چارچوب انجمن اینگونه است که 
وقتی مدرس��ه ای را س��اختند باید بحث آموزشش را تا انتها 
پیش ببرند. با مدرس��ه مفید کار می کنند. در آنجا دوره های 
آموزش��ی برای معلمان می گذارند و وقتی در تهران هستند 

دائما در ارتباطند.
 در ای�ن فعالیت های اجتماعی یک بحث�ی وجود دارد که ما 
می توانیم حلقه های کوچک تری داشته باشیم که مؤثر باشند 
و ای�ن حلقه ها را به یکدیگر وصل کنیم و یک جریان س�ازی 
بزرگی انجام دهیم. حامی تا الان توانس�ته ای�ن کار را انجام 
ده�د؟ مثلا می گویم این لوازم التحری�ر را از یک تولیدکننده 
داخلی بگیرید و یک حلقه اقتصادی را فعال کنید. کنار همان 
حلقه اجتماعی یک زنجیره ای از فعالیت های اجتماعی دیگر 

شکل گرفته؛ آیا حامی هم اینگونه است؟
مسلما همینطور است. بحث لوازم التحریر را مثال زدید. ما 
همین الان داریم این کار را می کنیم. لوازم التحریری که برای 
آنها تهیه می کنیم فقط از تولیدی های داخلی است که چرخه 
اقتصادی هم فعال بشود. به آنها هم همین را می گوییم که این 

خودش فرهنگسازی است.
 به نظر ش�ما مش�کلات محدود به آم�وزش علمی یا همان 

درسی است؟
نه! ب��ه نظرم آموزش های بهداش��تی و عمومی یا به لفظ 
دقیق��ش آم��وزش فرهنگ عموم��ی واقعا آنجا یک مس��اله 
جدی اس��ت. دختران آنجا دوره دبستان را می خوانند و دیگر 
نمی توانند ادامه تحصیل دهند برای اینکه ازدواج می کنند. در 
آنجا من دختر 13 ساله ای دیدیم که حاملگی سومش بود و 
از کم خون��ی در حال مرگ بود. چرا باید این دختر آنقدر زود 
ازدواج کند و اینگونه باشد؟ این بحث فرزندآوری شدید اهل 
س��نت به زنان و دختران آن جامعه دارد آس��یب می زند اما 
متوجه نیستند. این همان فقر فرهنگی است. ما معلمی را آنجا 
داشتیم که 24 سالش بود و 4 تا فرزند داشت و همسرش هم 
همین مشکل کم خونی را پیدا کرده بود به خاطر زایمان های 
پشت سر هم، به او گفتیم این کار غلط است ناراحت شد، گفت 
ش��ما نمی خواهید اهل تسنن زیاد شوند! در صورتی که اصلا 
بحث شیعه و سنی نیست واقعا برای سلامت همسرش ضرر 

داشت اما به خاطر همان فقر فرهنگی این را درک نمی کرد.
در سیستان وبلوچستان جز فقر بشدت فقر فرهنگی و فقر 
بهداشتی هم حس می شود و حتی معلم های شان هم مشکل 
آموزش��ی داشتند و ما باید برویم و به معلم های شان آموزش 
دهیم. یعنی واقعا دغدغه ای که آنجا وجود دارد چندین برابر 
س��مت غرب کشور است که آنجا هم کار می کنیم. در سمت 
غرب کش��ور فقط می رویم مدرس��ه ای را می س��ازیم و خود 
معلم هایی که از خودشان هستند می روند و آموزش می دهند 
به بچه ها و مطالعه می کنند و... در آنجا کتابخانه اس��ت و ما 
فقط می رویم آنجا را مجهز می کنیم ولی سیستان وبلوچستان 
چیزی به اسم کتابخانه وجود ندارد و ما باید برویم بسازیم و 

برای شان فرهنگسازی کنیم که بیایید بخوانید. 
 در حوزه آموزش�ی شما فقط آموزش کلی دارید یا در حوزه 

جانبی هم آموزش دارید؟
م��ا پله پله می آییم؛ اول معلمان را آموزش می دهیم. بعد 
به تهیه کتب درسی می رسیم. دغدغه کتاب های درسی آنقدر 
آنجا وج��ود دارد که ما کمتر به موضوعات دیگر می رس��یم 
بپردازی��م. ب��ا این وجود ما اخیرا آموزش بهداش��ت را هم در 

آموزش ها گنجانده ایم.
 ش�ما اخیرا یک فعالیت هم درباره بحث کم شنوایی بخشی 
در سیستان داشتید که خیلی مورد توجه قرار گرفت؛ این را 

می توانید توضیح دهید؟
از س��مت خاش به س��راوان یک منطقه ای اس��ت به نام 
»گشت« که ازدواج ها در آنجا فامیلی است. اسمش شهر است 
ولی هیچ یک از المان های شهری در آنجا دیده نمی شود. به 
دلیل بحث ژنتیکی و ازدواج های فامیلی این منطقه مردمانش 
خیلی زیاد ناش��نوا هستند. هیچ کس هم هنوز نیامده تا روی 
این منطقه کاری انجام دهد و ببیند مردم این منطقه برای چه 
چیزی تا این حد ناشنوا هستند. هیچ غربالگری وجود ندارد. 
حتی شنوایی س��نج ندارند. یکی از مدارسی که ما آنجا روی 
بحث آموزشی اش کار می کنیم مدرسه گلستان است که همه 
بچه هایش ناشنوا هستند. معلم آنها معلم ناشنوایان نبود اما از 
طری��ق یک دکتر به صورت غیرحضوری در تهران یاد گرفته 

بود با زبان ناشنوایان با آنها صحبت کند.
در اینس��تاگرامم فیلمی گرفتم و گذاش��تم و گفتم اینجا 
مدرسه گلستان است و بچه های این مدرسه کم شنوا هستند 
و ش��نوایی بچه ها بالای 50 درصد است و اگر سمعک داشته 
باش��ند می توانن��د در مدارس ع��ادی درس بخوانند و نیازی 
نیس��ت در مدارس استثنایی درس بخوانند. تقریبا همان روز 
شروع شد به پیغام گذاش��تن ها و تماس هایی که دوستان و 
آشنایان با من داشتند که شما بیایید پول جمع کنید تا برای 
اینها سمعک بخرید و من اصلا فکرش را نمی کردم که بتوانیم 
چنی��ن کاری را بکنیم. اولش اصلا جدی نگرفتیم. من گفتم 
این کار امکان ندارد، چون پولی که برآورد شده برای این کار 
چیزی حدود 30 میلیون است اما در عرض 2 هفته آن مقدار 

پول جمع شد. 
از آن کسی که سمعک تهیه کردیم به ما پیشنهاد داد برای 
بچه های 4 ساله هم پول جمع کنیم و سمعک بخریم که من 
گفتم نمی ش��ود و سخت است و... ولی خب! چون فیلم را در 
اینستاگرام گذاشتم مردم توانستند اعتماد کنند و سری دوم 
کمک ها را هم فرس��تادیم و الان به دست بچه ها هم رسیده 
و فیلم هایش هم تا چند روز دیگر به دست من می رسد و در 
اینستاگرام می گذارم ولی هنوز تعداد زیادی بچه های ناشنوا 
در آنجا متولد می شوند و می توان به آنها کمک کرد با کاشت 
حلزون یا خرید سمعک ولی خب! اصلا کسی آنها را نمی بیند 

که بخواهد به آنها کمک کند.
 یک نکته مهم این اس�ت که مسأله در 
مناطق مرزی مس�أله مذهبی هم هست؛ 

این کار را دشوار می کند؟
بله! بوی��ژه در سیستان وبلوچس��تان 
بحث مذهبی خیلی پررنگ هم هست و 
عده ای هم دوست دارند دعوا بین شیعه 
و س��نی را زیاد کنند اما اگر درست کار 
کنیم و آنها بویژه اهل تسنن بفهمند که 
ما برای خودش��ان داری��م کار می کنیم، 

مشکلی پیش نمی آید.
 فکر کنم اینها اگر بفهمند ما فقط برای 

خودش�ان و ارزش قائل ش�دن برای آنها این کاره�ا را انجام 
می دهیم، کارهای ما را بپذیرند، مش�کل اینجاست که عموما 
دولت ها همیشه مناطق محروم را رها کرده اند و این رها کردن 
هم باعث ش�ده وقتی الان به سمت شان می رویم گمان  کنند 

نگاه سیاسی به شرایط شان داریم.
یک نکته ای که بود این بود که خیلی از دولت احمدی نژاد 
راض��ی بودند و ظاهرا هم خیلی به آنها رس��یده بود و خیلی 
امکانات نداشته شان را تأمین کرده بود ولی در حالت عمومی 
این رهاش��دگی مناطق محروم حس می شود. من در بعضی 
جاها عده ای که درس خوانده تر بودند بحث را پیش می کشیدم 
و می گفتم نظرتان راجع به رهبری و نظام چیست؟ می دیدم 
واقعا خیلی از ما محکم ترند بر روی این قضایا و اینطور نیست 
که اینها س��نی و لب مرز نشین هستند و ارتباط با آن طرف 
روی آنها تأثیر گذاش��ته اس��ت. اگرچه بی توجه��ی ما به آن 
مناطق باعث ش��ده گروه های دیگ��ری که بعضا جزو همین 

جریان های تندرو هستند بیایند آنجا حوزه بزنند و جوان ها و 
نوجوان ها را جذب کنند. حوزه علمیه می زنند برای نوجوان ها 
با خوابگاه و غذا و خوراک و پوش��اک، مردم آنجا هم از فقر و 
تنگدستی بچه های شان را به این حوزه ها می فرستند غافل از 
اینکه محتوای آموزشی و عقیدتی ای که به آنها ارائه می شود 
چیست! ما اگر فارغ از نگاه های قومیتی، مذهبی و منطقه ای 
صرفا به صرف انسانیت برویم کمک کنیم آنجا ساخته بشود، 
آنها هم به ایران و انقلاب گرایش ش��ان مستحکم تر می شود 
و هم تصور غلط ش��ان درباره اینکه شیعیان نمی خواهند اهل 
تس��نن رشد کنند اصلاح می ش��ود. آنها مترصد این هستند 
که یک کس��ی به آنها کمک کند، برای شان کار فراهم کند، 
س��ازندگی و آبادانی را به آنجا برس��اند، هرکس��ی این کار را 
بکند آنها هم دست شان را دراز می کنند اما ما تاکنون خیلی 

کم کاری کرده ایم.
 درباره فعالیت ه�ای اجتماعی، ما چگونه ای�ن را در جامعه 

نهادینه کنیم و آن را گسترش دهیم؟ 
ماه های��ی مثل ماه رمض��ان مردم خیلی بیش��تر به این 
موضوعات اهمیت می دهند و در بخش کمک کردن فعال تر 
می ش��وند اما به محض تمام ش��دن این م��اه این موضوعات 
کمرنگ و گاهی به فراموش��ی س��پرده می شود. من خودم 3 
س��ال پیش واقعا برایم دغدغه نبود. منی ک��ه ادعا دارم یک 
آدم رسانه ای هس��تم و از قشر روشنفکر جامعه ام اصلا برایم 
مهم نبود که فعالیت اجتماعی انجام دهم و وارد شوم به یک 
انجمن��ی و آرام آرام پی��ش رفتن و رفتن به س��فر! اصلا این 
سفر رفتن ها آدم را دیوانه می کند، من در سیستان وبلوچستان 
در چن��د جا گریه هم ک��رده ام. اصلا فیلم و عکس نگرفتم و 
فقط گریه کردم. این خیلی روی احساس��ات تأثیر می گذارد. 
در بخش آموزش��ی اش واقعا م��ردم نمی دانند آنجا چه خبر 
اس��ت. وقتی درباره سیستان وبلوچس��تان ب��رای افرادی که 
نرفته اند صحبت می کنم گمان می کنند من اغراق می کنم یا 
دروغ می گویم. فیلم و عکس آن را می بینند تا باور کنند. چرا 
دول��ت نمی آید این کارها را بکند؟ چرا دولت برای مردم این 
موضوعات را رسانه ای نمی کند تا من که یک آدم عادی ام این 
کار را انجام دهم؟ به نظر من فرهنگسازی و تبلیغات روی همه 

مباحث کارهای داوطلبانه باید باشد.
 ش�ما خودتان رسانه ای هس�تید؛ عملکرد و ظرفیت رسانه 

ملی در این کار چقدر بوده است؟
رس��انه ملی در فرهنگس��ازی کارهای خودج��وش واقعا 
ضعیف بوده اس��ت. ما در رس��انه ملی اصلا چنین چیزی را 
نداریم و کسی نمی آید درباره مناطق محروم تبلیغاتی انجام 
دهد. در رسانه ملی به گونه ای عنوان می شود که انگار ما اصلا 
مناطق محروم نداریم. اول بپذیریم که رسانه باید فعال باشد 
و دوم آنکه باید بگوییم فرهنگ سازی زمان طولانی می برد، تا 
بخواهد برای مردم دغدغه ایجاد کند. مسلما شما کاری را که 
امروز شروع کنید تا فردا به نتیجه نخواهید رسید. حتی برای 
خود من در این 2 س��الی که وارد انجمن حامی ش��ده ام از 2 
س��ال پیش تاکنون خیلی زمان برده تا درحال حاضر در این 
حد برایم دغدغه بش��ود. برای من که آدم رسانه ای هستم 2 
سال پروسه آن طول کشیده است؛ چه برسد به مردم عادی. 
رس��انه ملی باید کار کند و باید طولانی مدت و مس��تمر هم 

کار کند.
  می گویند رسانه ملی تهرانیزه است؟

بله! نه فقط تهران بلکه درباره تهران هم به مناطق خاص 
می پردازند. ش��ما س��ریال های مان را هم نگاه کنید خانه ها و 
امکانات و... با س��طح عمومی مردم تهران فرق دارد چه رسد 
به مناطق محروم کشور! اساسا انگار یک سیاست کلان وجود 
دارد ک��ه بگوییم »همه چی آرومه، ما چقدر خوش��بختیم«. 
می گویند الکی برای مردم دغدغه درس��ت نکنیم! حرف این 

است که زیاد نگویید تا مردم زیاد ناراحت نشوند!
اگر واقعا یک رسانه ای مثل رسانه ملی که بصری و خیلی 
تأثیرگذار اس��ت بخواهد، می تواند موثر باشد. یک مستند یا 
ی��ک گزارش خبری می تواند در ذهن مردم اثرگذار باش��د و 
اگر این مستمر باشد قطعا خیلی از مشکلات را حل می کند. 
رسانه ملی بیاید وضعیت پزشکی و نیاز شدیدی که آنجا به 
پزش��ک دارد را نشان دهد، یک بخشی هم پرداخته شود به 
اینک��ه چند دکتر رفتند به آنج��ا و مصاحبه بگیرند. یکی از 
دغدغه های مردم آنجا و وزارت بهداش��ت امروز نبود پزشک 
اس��ت. افراد دانش��جو را نمی توان راهی آنجا کرد که در آنجا 
ط��رح بگذرانن��د و همان هایی که می روند به آنجا کس��انی 
هس��تند که اساتیدشان برای ش��ان دغدغه ایجاد کرده اند نه 
رسانه! درمانگاهی آنجا بود که دیوارش همان دیوار مرزی بود. 
به آن پزش��کی که آنجا بود گفتم »تنها اینجا نمی ترسی؟« 
گفت نه! اینجا یک وقت هایی صدای تیر 
هم می شنویم ولی سپاه خیلی هوای مان 
را دارد. مشخص بود این دغدغه و اعتقاد 

در او شکل گرفته است.
اس��تفاده از آدم های سرش��ناس هم 
می تواند ب��ه این روند کم��ک کند. مثلا 
شخصی مثل گلاره جباری، که باز خیلی 
معروف هم نیست آنقدر اعتبار داشت که 
از طریق فضای مجازی توانس��ت مساله 
ناش��نوایی بچه های گش��ت را حل کند، 
خب! معروف ترهای��ی از گلاره جباری از 
طری��ق تلویزیون بیش��تر می توانند موثر 
باشند. مهم این است که باید اعتماد ایجاد کنیم. اگر به مردم 
بگویید بیایید در انجمن کار و فعالیت کنید، سریع فکرشان 
به این سمت می رود که باید پول بدهند ولی فکر می کنم این 
فرهنگسازی هم باید بشود برای مردم که کار خیر صرفا پول 
دادن نیست؛ من از تخصص خودم و از کاری که می توانستم 
بکنم استفاده کردم، از ارتباطاتم استفاده کردم، بقیه مردم هم 

تخصص شان را پای کار بیاورند.
 در قرارگاه جهادی هم گفته ش�ده از کسی پولی نمی گیرم؛ 

فقط تخصص های تان را به این مجموعه بیاورید.
کار به این ش��کل از لحاظ روانی هم خیلی بیشتر حالت 
را خ��وب می کند ت��ا اینکه بخواه��ی پولی بده��ی. یکی از 
موشن ساز های حرفه ای برای انجمن ما کار می کند و تا حالا 
بالای 40 میلیون موشن ساخته اما پولی دریافت نکرده است 
و چون شرایط زندگی اش طوری نیست که مالی کمک کند 

می گوید با تخصصم می خواهم حداقل کاری کرده باشم.

گفت وگوی »وطن امروز« با گلاره جباری، فعال اجتماعی و مجری تلویزیون

فرهنگ کار داوطلبانه نداریم
اوضاع مناطق محروم  خراب تر از چیزی است که فکر می کنیم
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بعضی کارها شو است ولی لب مرز 
سیستان وبلوچستان هیچ نمایشی 
نمی تواند برای آدم داش�ته باش�د 
جز اینکه خ�ودت بخواهی بروی و 
واقعا دغدغه ای داشته باشی که تو 
را بکشاند به آنجا. وقتی برای یکبار 
می روی�د، چون آنقدر خس�تگی و 
بی خوابی و بیماری می کشید برای 
دفع�ه دوم و س�وم نمی روید و کار 

نمی کنید

ب�رای اینکه در ای�ن کار هیچ پولی 
ب�رای آن دریافت نمی کن�ی با دل و 
جان بیشتری انجام می دهی و فقط 
به خاط�ر روح و روان خ�ودت انجام 
می دهی. فکر می کنم بحث مذهبی 
آن هم وج�ود دارد؛ کمک کردن به 
دیگ�ران. این موضوع حال خودمان 
را واقعا بهتر می کند. از این جنبه اگر 
در نظر بگیریم بله! آدم ها باید برای 

خودشان انجام دهند


